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Jenom ředitelský „plagiát“? 

Alternativní základní škola 





Já jsem chodila do ZŠ Vodičkova. Škola 
je v centru, kolem jen chodníky. Ale 
byla tam úžasná věc, bílo červené zá-
bradlí, které se stalo středem mnohých 
našich spontánních her. Dalo se pře-
skakovat s různým stupněm akroba-
tické dovednosti, sloužilo jako pikola, 
anebo se na něm vysedávalo a klátilo 
jen tak nohama. Nepamatuji si, že by 
někdo, i za dob hluboké normalizace, 
vydal plošný zákaz vysedávání na zá-
bradlí. A pokud ano, nijak vymáhán ne-
byl. Také si ale nepamatuji, že by se 
některý z rodičů dostavil do školy se 
stížností, že se ratolest o to zábradlí při 
přeskoku nějak zranila.

Zpět do reality
Na té naší škole to asi ještě nějakou dobu bude 
vypadat jako u památníku soudruha. Snad jen 
pár pionýrů na čestné stráži bude chybět.
Pár dřevin před nedávnem nahradil nesmysl-
ný záhon růží. O jeho osud mám vážné oba-
vy. Čím si myslíte, že si nudící mládež bude 
krátit dlouhou chvíli, když byl vydán další 
zákaz: „Na zbytkové dřeviny se nesmí lézt.“ 
Tak je to správné, tak to má být.

Jednou snad bude lépe a i naše ekoškola se 
promění v usměvavou dílnu lidskosti.

Lucie Nielsen

PS 2016 - Ukázka z rozhovoru 
s paní ředitelkou ZŠ v 6. čísle 
Magazínu oko: 

Školní dvůr
Šéfredaktor Oka: Jak jste říkala, aby 
děti dostaly hlad, jak je to tady s mož-
ností, aby se děti proběhly? Škola má 
velký dvůr, velké hřiště, proč děti necho-
dí o velké přestávce se tedy vyběhat?

ředitelka ZŠ: My teď momentálně 
o tom jednáme. Víceméně s tím přišly 
na školském parlamentu. V podstatě 
se tomu nebráníme. Problém spočívá 
v tom, že polovička jich chce a polovič-
ka by jich nejradši zůstala sedět ve tří-
dě. A v okamžiku, kdy jakoby se nám 
tady budou někde schovávat za rohem, 
jenom aby nemusely ven, je to spíš 
o nebezpečí, že bude nějaký úraz. Navíc 
se nám to komplikuje tím staveništěm 
tam. Takže na tu zadní část bychom je 
nechtěli pouštět, protože tam se nám 
někdo může zatoulat a může tam být 
nějaký problém. A na té přední části, 
tady na tom betonu, je strašné horko. 
To cítíte i tady v místnosti, že se tam 
nedá vůbec přežít.

V souvislosti s referendem se zvýšila i poptávka po určitých 
datech. Základní škola by ráda prostory po mateřské ško-

le Sluníčko, která je umístěna právě v ZŠ, a MŠ by zase ráda 
opustila ZŠ a usídlila se v samostatné budově. Vedení radnice 
proto navrhuje zřídit mateřskou školu místo zdravotního stře-
diska na Rohožníku (ZSR).
Pomiňme, že k vyřešení prostorových potřeb školských zaří-
zení má městská část spoustu jiných možností, které nejsou 
s veřejností nijak diskutovány, a zůstaňme u jediné, která je 
silou buldozeru radnicí prosazována. Ta se totiž potýká s různý-
mi těžkostmi a informačními nepřesnostmi. Předpokládá 3letou 
rekonstrukci budovy Idelal Lux (IL) s doběhnutím nájemních 
smluv ve ZSR a následným přestěhováním nájemců. Teprve 
pak bude možné provést rekonstrukci budovy ZSR. Tedy baví-
me se o době cca 4 – 5 let. Potřebnost této varianty je přitom 
vysvětlována údajně stále se zvyšující porodností, nebo stě-
hováním dětí do Újezda. Což má údajně prokazovat demogra-
fi cká studie. Dalším tlakem na počet míst v MŠ má být nárok 
na předškolní vzdělávání pro dvouleté děti od roku 2020.
Zde není tak velký prostor jít do detailů, ale když uvedené názo-
ry začala starostka šířit, existoval již například jeden graf v de-
mografi cké studii. Z něho je zřejmé, že celkový trend porodnos-
ti a přistěhování předškolních dětí do Újezda je několik let již 
klesající. Pokud vím, loni ještě nějaký čas po zahájení školního 
roku ani nebyly všechny naše školky zcela naplněné. 
Otázkou je i to, zda klesající trend vyrovnají dvouleté děti a zda 
díky aktivitě senátního výboru pro vzdělávání, nedojde nakonec 
ke zrušení příjímání dětí od dvou let.
Nicméně dobře rozumět trendům v předškolním vzdělávání je 
základ ke správnému působení na vývoj základního školství. 
Pokud si ale starostka plete demografi ckou studii s demokra-
tickou studií, nedopočítá se nikdy. Přitom v případě naší ško-
ly je potřeba umět dobře počítat. Roky totiž patří k největším 
v Praze, pokud jde o počet dětí, které ji navštěvují. Ne náhodou 
se proto říká, že je druhou největší školou v Praze. Byť tím není 
myšlena kapacita školy, ale počet dětí, což veřejnost sleduje 
většinou více. 

Petr Duchek
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